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ACTA SESSIÓ PLE AJUNTAMENT DE LA GRANADELLA, 13 DE DESEMBRE DE 2023 
Identificació de la sessió  
Núm.: 14/23 
Caràcter: ordinari 
Data: 13/12/2023 
Horari: de 17,57 a 18,53 hores 
Lloc: Sala de Plens Municipal 
 
Hi assisteixen: 
Sra. Elena Llauradó Pomar, alcaldessa 
Sra. Judit Flix Guiu, 1a tinenta d’alcaldessa 
Sra. Maria Carme Guiu Arbonés, regidora  
Sra. Irina Vilalta Martí, regidora 
Sra. Cristina Simó Cervelló, regidora   
Sra. Atzara Bellatrix Noguera Baldomà, regidora 
Sra. Gemma Majós Cosialls, secretària 
Excusa la seva assistència la Sra. Ester Pons Esquerda.  
 
Ordre del dia: 
 
I.- Lectura i aprovació esborrany acta sessió anterior   
II.- Informes d’Alcaldia 
III.- Donar compte dels Decrets d’Alcaldia  
IV.- Aprovació Primera Addenda al Conveni de col·laboració entre l’Administració de la Generalitat de 
Catalunya, mitjançant el Departament de Territori, l’Institut Català del Sòl, l’Ajuntament de Bellaguarda, 
l’Ajuntament de Bovera, l’Ajuntament de la Granadella, l’Ajuntament de Granyena de les Garrigues, 
l’Ajuntament de Juncosa, l’Ajuntament del Soleràs, l’Ajuntament dels Torms i l’Ajuntament del Cogul, per al 
desenvolupament i execució del projecte «Equitat territorial – Les Garrigues Altes» 
V.- Aprovació Conveni de col·laboració entre el servei català de trànsit i l'Ajuntament de la Granadella sobre 
l'assumpció de les facultats de denúncia i sanció per infraccions a normes de circulació en vies urbanes 
VI.- Aprovació Compte general municipal de l’exercici 2022 
VII.- Aprovació inicial expedient de modificació de crèdits del pressupost de 2023 - Suplement de Crèdit 2/2023 
VIII.- Aprovació modificació i assignació numeració Plaça Joan Perucho  
IX.- Aprovació moció per donar suport al toc de campanes 
X.- Presa coneixement renúncia formulada per la senyora Ester Pons Esquerda al càrrec de regidora de 
l’Ajuntament de la Granadella 
XI.- Precs i preguntes 
  
Abans de començar la senyora alcaldessa comunica a tots els assistents i les assistents que aquesta sessió 
s’enregistrarà en vídeo.  
 
Desenvolupament de la sessió 
 
La senyora alcaldessa dona inici al Ple ordinari i seguidament sotmet a la consideració del Ple el primer punt de 
l’ordre del dia. 
En el moment de donar inici a la sessió no hi és present la regidora senyora Judit Flix Guiu.  
 
I. LECTURA I APROVACIÓ ESBORRANY ACTA SESSIÓ ANTERIOR  
L’esborrany de l’acta de la sessió ordinària, de data 8 de novembre de 2023, és aprovat per unanimitat de les 
assistents que son cinc de les set regidores que componen el nombre legal de les membres de la Corporació, en 
els seus termes. 
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.II. INFORMES D’ALCALDIA 
La senyora alcaldessa informa que el dia 11 de novembre vam col·locar les tres llambordes Stolpersteine al nostre 
poble, en reconeixement a les tres persones exiliades i després deportades al Camp de Concentració de 
Mauthausen que son Marcel·lí Cervelló, Miquel Mascarilla i Fidel Olivé. Va ser un acte molt entranyable i molt 
emotiu en què va assistir familiars de les tres persones i es va fer un reconeixement merescut.     
La senyora alcaldessa també informa que el dia 12 de novembre es va fer un homenatge a la gent gran del nostre 
poble, les persones que tenien entre 80 i 85 anys perquè, com vaig explicar en el Ple anterior, fins ara, es feia per a 
les persones de 85 anys, i ara es fa per a les persones de 80 anys.    
La senyora alcaldessa segueix informant que el dia 18 vam assistir, com a membres que som de l’Associació de 
Micropobles de Catalunya a la Fira de Planoles, on van explicar moltes iniciatives i va estar molt be.  
La senyora alcaldessa continua informant que, des de Garrigues Altes vam assistir a una reunió del Departament 
d’Educació, a demanada nostra, de tots els pobles dels nens i nenes que assisteixen aquí a l’Institut, i vam parlar, 
sobretot, de les mancances que tenim al nostre Institut. Vam sortir de la reunió decebudes perquè no vam rebre la 
resposta que esperàvem, vam demanar la falta de pavelló per a tenir una zona esportiva, també els vam dir que el 
nostre pati està molt descuidat, hi ha molts arbres i s’ha de tenir molta cura i no es fa la neteja que caldria, també 
fa molt temps que vam demanar una taula fixa de ping-pong, però tampoc hem obtingut resposta, i el professorat 
te una sèrie de demandes que no son ateses. 
 
En aquests moments s’incorpora a la sessió la regidora senyora Judit Flix Guiu, essent les 17’59 hores.  
 
La senyora alcaldessa continua informant que això venia ja d’una reunió anterior, del mes de juny en la qual vam 
proposar una sèrie de coses, on tampoc no vam rebre resposta, per això, vam sortir decebudes, ara ens han 
emplaçat a una visita que faran aquí, el dia 20 de desembre.      
La senyora alcaldessa informa que el dia 2 de desembre vam donar la benvinguda als 7 nadons que han nascut 
aquest any al nostre poble, els vam fer un obsequi, els vam donar el carnet de la biblioteca, com a nous lectors. Va 
ser un acte molt bonic. Els infants donen molta vida i com no estem acostumades a tenir tants naixements en un 
any, estem molt contentes perquè això ajudarà a consolidar la nostra població. Després d’aquest acte vam assistir a 
una activitat de contar contes que està dirigida des de nadons a infants menors de 5 anys, que va estar força be.      
La senyora alcaldessa també informa que el dissabte dia 9 vam celebrar el segon Mercadet de Nadal i l’encesa de 
llums, amb molt d’èxit, ens van acompanyar molts nens i nenes i totes les seves famílies, i l’acte va donar l’inici a la 
multitud d’activitats que tindrem d’aquí fins al dia de Reis, començant per aquest cap de setmana que tindrem 
moltes activitats de la Marató. S’ha repartit per totes les cases un díptic amb totes les activitats que farem.     
La senyora alcaldessa finalitza informant que, com hem pogut veure, dilluns van començar les obres de la restitució 
del paviment de la pedra de la Plaça de la Vila. S’ha fet algun Ban al respecte, però hem de ser tots conscients que 
durant aquest temps tindrem algunes dificultats de funcionament de les activitats que fem a la Plaça. Hem triat 
aquest temps perquè és durant el que menys s’utilitza la Plaça per a estar-hi i, en teoria, les obres han de durar fins 
a mitjans del mes de març de l’any 2024. Vull demanar als veïns i veïnes que no aparquin amb els seus vehicles a la 
Plaça perquè encara dificulten més el trànsit durant aquest temps.      
 
III. DONAR COMPTE DELS DECRETS D’ALCALDIA 
A continuació, es dona lectura dels Decrets d’Alcaldia dictats des de la darrera sessió ordinària: 
 

• Decret 151/2023, resolució concessió llicència obres per a implantar una explotació ramadera porcina 
d’engreix a la finca situada al Polígon 6, Parcel·la 25 del terme municipal de la Granadella.  

• Decret 152/2023, resolució aprovació Proyecto ejecutivo para la instalación de una bomba de calor aire-
agua aerotérmica en el Centro Cívico del municipio de la Granadella (Lleida), Projecte acollit a les ajudes per a 
inversions a projectes singulars locals d’energia neta en municipis de repte demogràfic (PROGRAMA DUS 5000), 
en el marc del Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència. 

• Decret 153/2023, resolució sol·licitud ajut de 4.994,28 € per a la redacció del projecte d’obra pel Refugi 
Guerra Civil a la convocatòria d’ajuts per a la redacció de projectes d’obra d’equipaments culturals de titularitat 
municipal, per al període 2023-2025. 

• Decret 154/2023, resolució aprovació factures, segons l’establert als articles 185 i 186 del Reial Decret Llei 
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2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals. 

• Decret 155/2023, resolució aprovació adjudicació contractació de l’actuació de les obres de construcció 
d’un circuit de BTT al municipi de la Granadella. 

• Decret 156/2023, resolució aprovació definitiva Projecte recuperació del refugi antiaeri de la Guerra Civil i 
sala d’exposició en l’antic escorxador al carrer Pou de la Cometa, 2 – La Granadella. 

• Decret 157/2023, resolució aprovació factures, segons l’establert als articles 185 i 186 del Reial Decret Llei 
2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.    
• Decret 158/2023, resolució convocatòria de sessió plenària ordinària.  
 
Les assistents es donen per assabentades de les resolucions anteriors.  
 
IV.- APROVACIÓ PRIMERA ADDENDA AL CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE L’ADMINISTRACIÓ DE LA 
GENERALITAT DE CATALUNYA, MITJANÇANT EL DEPARTAMENT DE TERRITORI, L’INSTITUT CATALÀ DEL SÒL, 
L’AJUNTAMENT DE BELLAGUARDA, L’AJUNTAMENT DE BOVERA, L’AJUNTAMENT DE LA GRANADELLA, 
L’AJUNTAMENT DE GRANYENA DE LES GARRIGUES, L’AJUNTAMENT DE JUNCOSA, L’AJUNTAMENT DEL 
SOLERÀS, L’AJUNTAMENT DELS TORMS I L’AJUNTAMENT DEL COGUL, PER AL DESENVOLUPAMENT I 
EXECUCIÓ DEL PROJECTE «EQUITAT TERRITORIAL – LES GARRIGUES ALTES» 
La secretària, a petició de l'alcaldia, dona lectura i explica la proposta presentada.  
 
Vista la primera addenda al conveni, subscrit el 10 de novembre de 2023, entre l'Administració de la 
Generalitat de Catalunya, mitjançant el Departament de Territori, l'Institut Català del Sòl, l’Ajuntament de 
Bellaguarda, l’Ajuntament de Bovera, l’Ajuntament de la Granadella, l’Ajuntament de Granyena de les 
Garrigues, l’Ajuntament de Juncosa, l’Ajuntament del Soleràs, l’Ajuntament dels Torms i l’Ajuntament del 
Cogul, per al desenvolupament i execució del projecte “Equitat territorial – Les Garrigues Altes” 
Es proposa al Ple l’adopció dels següents acords:  
Primer.- Aprovar la primera addenda al conveni, subscrit el 10 de novembre de 2023, entre l'Administració de 
la Generalitat de Catalunya, mitjançant el Departament de Territori, l'Institut Català del Sòl, l’Ajuntament de 
Bellaguarda, l’Ajuntament de Bovera, l’Ajuntament de la Granadella, l’Ajuntament de Granyena de les 
Garrigues, l’Ajuntament de Juncosa, l’Ajuntament del Soleràs, l’Ajuntament dels Torms i l’Ajuntament del 
Cogul, per al desenvolupament i execució del projecte “Equitat territorial – Les Garrigues Altes” 
Segon.- Facultar l’alcaldia, tan àmpliament com en dret sigui necessari, per a signar la primera addenda al 
conveni i tots aquells documents que siguin necessaris per a la tramitació i execució del present acord, amb la 
facultat d'introduir-hi modificacions puntuals de caràcter no substancial. 
Tercer.- Remetre certificat de l’acord al Departament de Territori de la Generalitat de Catalunya per a 
comunicar l’aprovació del present acord. 
 
No es produeix debat d’aquest punt de l’ordre del dia. 
 

• Aquest acord és aprovat per unanimitat de les assistents que son sis de les set regidores que componen 
el nombre legal de les membres de la Corporació. 
 
V.- APROVACIÓ CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE EL SERVEI CATALÀ DE TRÀNSIT I L'AJUNTAMENT DE 
LA GRANADELLA SOBRE L'ASSUMPCIÓ DE LES FACULTATS DE DENÚNCIA I SANCIÓ PER INFRACCIONS A 
NORMES DE CIRCULACIÓ EN VIES URBANES 
La secretària, a petició de l'alcaldia, manifesta que aquest punt es retira de l’Ordre del Dia per a estudiar-lo 
amb més profunditat.   
 
VI.-  APROVACIÓ COMPTE GENERAL MUNICIPAL DE L’EXERCICI 2022 
La secretària, a petició de l'alcaldia, dona lectura i explica la proposta presentada.  
 
Vistos els articles 208 a 223 del RDL 2/2004, de 5 de març, Text refós de la Llei reguladora de les hisendes 
locals. 
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Atès que els comptes corresponents a l'exercici de 2022 han estat exposats al públic i examinats per la 
Comissió Especial de Comptes, que ha emès el preceptiu informe. 
Atès que durant el termini d'exposició pública no s'ha presentat cap objecció contra el Compte General de la 
Corporació Local. 
Es proposa al Ple de l'Ajuntament l'adopció del següent acord: 
Primer.- Aprovar el Compte General municipal corresponent a l'exercici 2022.  
Segon.- Retre el Compte General de l'exercici 2022, a la Sindicatura de Comptes de Catalunya. 
 
La senyora Cristina Simó manifesta que es va fer la Comissió de Comptes a l’octubre i pregunta perquè 
s’aproven en dos Plens posteriors. 
La secretària demana intervenir per a respondre que un cop informat el Compte General s’ha d’exposar a 
informació pública durant un termini de 15 dies i, posteriorment, sotmetre’l a la consideració del proper Ple 
que se celebri. Com ja vaig explicar en un Ple anterior, primer correspon aprovar la liquidació, mitjançant 
Resolució d’alcaldia, després es confecciona el Compte General. Tota la documentació es pot consultar per les 
membres de la Comissió de Comptes. La Comissió de Comptes celebra reunió, es fa l’exposició pública del 
Compte General i, si no hi ha reclamacions, s’aprova pel Ple, si n’hi ha, s’ha de reunir novament la Comissió per 
a emetre un nou informe valorant les reclamacions presentades. Una vegada aprovat el Compte General pel 
Ple, es fa la seva tramesa a la Sindicatura de Comptes de Catalunya.      
 

• Aquest acord és aprovat per unanimitat de les assistents que son sis de les set regidores que componen 
el nombre legal de les membres de la Corporació. 
 
VII.- APROVACIÓ INICIAL EXPEDIENT DE MODIFICACIÓ DE CRÈDITS DEL PRESSUPOST DE 2023 - 
SUPLEMENT DE CRÈDIT 2/2023 
La secretària, a petició de l'alcaldia, dona lectura i explica la proposta presentada.  

 
Atesa l’existència de despeses, que no poden demorar-se fins al proper exercici, per les que no existeix crèdit 
suficient en el pressupost municipal per a l’any 2023, per la qual cosa aquest Ajuntament necessita modificar 
diverses aplicacions pressupostàries, dotant-les pressupostàriament, ja que la consignació és insuficient, i 
donat que es pot efectuar una modificació de crèdit, mitjançant suplement de crèdit, amb càrrec al romanent 
líquid de tresoreria per a despeses generals, segons l’expedient tramitat a l’efecte. 
Es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció del següent acord: 
Primer.- Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits 2/2023, mitjançant suplement de crèdit, tal i 
com consta a l’expedient. 
Segon.- Exposar al públic l’expedient durant un termini de quinze dies, mitjançant anunci publicat al Butlletí 
Oficial de la Província i al tauler d’anuncis municipal, durant els quals els interessats podran examinar-lo i 
presentar reclamacions davant el Ple. En cas de no presentar-se reclamacions, l’aprovació inicial esdevindrà 
definitiva, en cas contrari, el Ple disposarà d’un termini d’un mes per a resoldre-les. 
 
No es produeix debat d’aquest punt de l’ordre del dia. 
 

• Aquest acord és aprovat per unanimitat de les assistents que son sis de les set regidores que componen 
el nombre legal de les membres de la Corporació. 
 
VIII.- APROVACIÓ MODIFICACIÓ I ASSIGNACIÓ NUMERACIÓ PLAÇA JOAN PERUCHO  
La secretària, a petició de l'alcaldia, dona lectura i explica la proposta presentada.  
 
La senyora alcaldessa afegeix que això s’ha de fer perquè ara que han donat ajuts per a arreglar aquests pisos, 
s’ha de dir a quin pis va destinat concretament cada ajut.  
 
Vista la necessitat de modificació i assignació de numeració respecte a l’immoble de titularitat municipal ubicat 
a la plaça Joan Perucho, i que actualment te el número 1. 
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Atesa la necessitat d’assignar i mantenir actualitzada la numeració dels immobles per a poder identificar-los en 
les vies municipals. 
Atès que cal modificar, actualitzar i rectificar la numeració del carrerer municipal sempre que sigui necessari.  
Vistos als articles 100 i següents del Decret 336/1988, de 17 d’octubre, pel qual s’aprova el Reglament del 
patrimoni dels ens locals, l’article 83 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del Procediment administratiu comú de 
les administracions públiques, i el Reial Decret 1690/1986, d’11 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de 
població i demarcació territorial de les entitats locals.  
Es proposa al Ple l’adopció dels següents acords: 
Primer.- Aprovar inicialment la modificació i assignació individual de numeració de l’immoble de titularitat 
municipal existent a la plaça Joan Perucho, i que actualment te el número 1, modificant i actualitzant la 
numeració del carrerer municipal en els termes següents:  
 
Els dos pisos que hi ha a la part dreta de l’immoble tindran la següent numeració:  

- Plaça Joan Perucho, número 1, 1r (el pis de la part baixa de l’immoble, el que hi ha a sota) 

- Plaça Joan Perucho, número 1, 2n (el pis de la part alta de l’immoble, el que hi ha a sobre) 
L’alberg municipal tindrà la numeració de plaça Joan Perucho, número 2. 
El pis que hi ha a la part esquerra de l’immoble, a la part baixa, a sota, tindrà la numeració de plaça Joan 
Perucho, número 2 bis.     
 
Segon.- Sotmetre l’expedient al tràmit d’informació pública durant un termini de 20 dies, mitjançant la 
publicació de l’edicte corresponent en el Butlletí Oficial de la Província i en el tauler d’edictes municipal, a 
l’efecte que qualsevol persona interessada pugui presentar les al·legacions que consideri convenients. En el cas 
que durant el termini d’informació pública no es presentin al·legacions, l’aprovació inicial esdevindrà definitiva 
sense necessitat d’adoptar un nou acord. 

 
La senyora Irina Vilalta pregunta si al número 2 bis no surten dos pisos. 
La senyora alcaldessa respon que no.  

 

• Aquest acord és aprovat per unanimitat de les assistents que son sis de les set regidores que componen 
el nombre legal de les membres de la Corporació. 

 
IX.- APROVACIÓ MOCIÓ PER DONAR SUPORT AL TOC DE CAMPANES 
La secretària, a petició de l'alcaldia, dona lectura de la proposta presentada.  
 
El novembre de l’any 2022, la UNESCO va declarar el toc manual de campanes patrimoni immaterial de la 
humanitat. 
En aquesta declaració la UNESCO va recalcar que el característic toc de les campanes s'ha mantingut al llarg 
dels segles com un llenguatge universal i una part de la identitat col·lectiva dels pobles. 
També es posa de relleu, que persones de totes les edats, gèneres, procedències i nivells socioeconòmics 
d’arreu de Catalunya s'identifiquen amb el so de les campanes, són un gran llegat històric, exemple de 
memòria, història, tradició i comunicació. 
Cada toc de campanes és diferent, per la forma i mida de cada una, per la forma de cada campanar, i per 
l’habilitat i experiència de cada campaner. El so de campanes forma part de la nostra identitat com a país, com 
a comunitat nacional, i el toc de campanes de cada campanar, forma part de la identitat de cada municipi, 
poble i territori proper. Són part de la nostra història i de la nostra vida present. Formen part del paisatge sonor 
dels nostres pobles. 
Per tant, el toc de campanes, el seu so, mereix protecció i promoció com llenguatge que uneix pobles i 
comunitats. I que forma part de les nostres tradicions i formes de ser i fer.  
Els tocs de campanes de la Granadella ve de molt antic. Les campanes es tocaven per donar tot tipus 
d’informacions, tant de caràcter religiós com civil. Cada esdeveniment tenia un toc propi que la població sabia 
identificar i entendre. Alguns d’aquests tocs han perdurat fins a l’actualitat i tenen un gran interès com a 
patrimoni immaterial de la humanitat.  
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Que avui conservem aquest so tradicional, és una gran fet, i requereix que seguim fent tot el possible per la 
seva màxima protecció, promoció i posada en valor, perquè les campanes i els campanars són elements de 
referència del patrimoni cultural, festiu i sonor de la Granadella. 
Tenim el deure no només de conservar sinó de potenciar les campanes i el seu so. El present i la transmissió a 
les futures generacions també passa per la utilització i la recuperació de sons, campanes i campanars. Que les 
campanes segueixin tocant és reafirmar una identitat i una tradició mil·lenària. I el so de les campanes forma 
part de la nostra identitat i cultura, un llegat que tenim el deure de conservar per a les futures generacions. 
Per això des de l’Ajuntament de la Granadella volem expressar el nostre compromís en conservar i protegir el 
so de les campanes, i també en fomentar i impulsar aquesta tradició del nostre poble. 
És per tot això, que l’Ajuntament de la Granadella, proposa l’aprovació de la present moció, amb els següents 
ACORDS: 
Primer.- Declarar el toc i el so de les campanes com a be immaterial que forma part de la nostra identitat i 
forma de ser i que, com a element patrimonial i cultural, requereix de conservació, protecció i promoció. 
Segon.- Adoptar els compromís d’impulsar accions per donar a conèixer millor el toc i el so de les nostres 
campanes, així com els seus campanars. Tant a nivell de la nostra població, com en la mesura que sigui possible 
arreu del nostre país. 
Tercer.- Demanar a la Generalitat de Catalunya i als ens supra locals de Catalunya, que facin accions per 
promocionar el toc de campanes i en especial estableixin línies d’ajudes directes i subvencions per al 
manteniment i millora dels campanars d’arreu del país. Que facin campanyes i estableixin recursos per donar a 
conèixer que els tocs i els sons de les nostres campanes són patrimoni immaterial de la humanitat, així com per 
donar a conèixer i posar en valor els tocs i els sons de les nostres campanes i que promoguin i ajudin en la 
formació dels actuals i nous campaners. 
Quart.- Fer públics i donar a conèixer els acords anteriors a tots els habitants del municipi, i comunicar-los 
expressament a tots els propietaris de campanars del nostre municipi. 
Cinquè.- Comunicar els presents acords al Govern de la Generalitat, al Parlament de Catalunya, a l’Associació 
Catalana de Municipis i a la Federació de Municipis de Catalunya. 
 
No es produeix debat d’aquest punt de l’ordre del dia. 
 

• Aquest acord és aprovat per unanimitat de les assistents que son sis de les set regidores que componen 
el nombre legal de les membres de la Corporació. 
 
X.- PRESA CONEIXEMENT RENÚNCIA FORMULADA PER LA SENYORA ESTER PONS ESQUERDA AL CÀRREC 
DE REGIDORA DE L’AJUNTAMENT DE LA GRANADELLA 
La secretària, a petició de l'alcaldia, dona lectura i explica la proposta presentada.  
 
Vist l’escrit presentat en el Registre General d'aquest Ajuntament, en data 1 de desembre de 2023, per la 
senyora Ester Pons Esquerda, mitjançant el qual renuncia a la seva condició de regidora de l’Ajuntament de la 
Granadella, renunciant a l'acta de regidora de l'Ajuntament de la Granadella, càrrec que exerceix en l'actualitat 
i del que va prendre possessió en la sessió constitutiva de la Corporació, el dia 17 de juny de 2023, per haver 
estat proclamada electa amb la candidatura presentada per UNITS FEM POBLE – COMPROMÍS MUNICIPAL 
(CM), segons consta en la documentació electoral corresponent a les eleccions municipals del 28 de maig de 
2023. 
Atès que correspon proposar a la Junta Electoral Central l'expedició de credencial per a la presa de possessió 
del càrrec d’un nou regidor o regidora d'aquesta Corporació, ja que la renúncia formulada per la senyora Ester 
Pons Esquerda és al càrrec de regidora.  
Atès que l’article 9.4 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, aprovat 
pel Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, estableix que les regidores perden aquesta condició, entre 
altres causes, per renuncia.  
Atès que la renúncia de la senyora Ester Pons Esquerda s'ha de fer efectiva davant el Ple municipal. 
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De conformitat amb l’article 182 de la Llei Orgànica 5/1985, de 19 de juny, del règim electoral general, en cas 
de renúncia d’una regidora, l’escó s’atribuirà al candidat o candidata o, en el seu cas, al o a la suplent de la 
mateixa llista a qui correspongui, atenent al seu ordre de col·locació. 
Es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció del següent acord:  
Primer.- Prendre coneixement i acceptar la renúncia formulada per la senyora Ester Pons Esquerda al càrrec de 
regidora de l’Ajuntament de la Granadella.  
Segon.- Declarar la vacant produïda del càrrec de regidora d’aquest Ajuntament, per la renúncia al mateix de la 
senyora Ester Pons Esquerda, traslladant certificació del present acord a la Junta Electoral Central, als efectes 
previstos en l’article 182 de la Llei Orgànica 5/1985, de 19 de juny, del règim electoral general.  
Tercer.- Donar compliment als tràmits procedimentals corresponents a la sol·licitud de la senyora Ester Pons 
Esquerda en relació a la seva situació administrativa a l'Ajuntament de la Granadella. 
Quart.- Notificar aquest acord a la senyora Ester Pons Esquerda, agraint-li els serveis prestats a l’Ajuntament de 
la Granadella. 
  
La senyora alcaldessa exposa que li sap greu que avui no sigui present al Ple la regidora Ester Pons, ja que està 
malalta. Vull agrair-li el seu servei al nostre poble com a regidora d’aquest Ajuntament els quatre anys passats i 
el que portem d’aquest any. A estat una persona molt treballadora, molt implicada, i vull agrair-li moltíssim el 
seu servei al nostre poble.   
 

• Aquest acord és aprovat per unanimitat de les assistents que son sis de les set regidores que componen 
el nombre legal de les membres de la Corporació. 

 
INCLUSIÓ PUNTS D’URGÈNCIA  
La senyora alcaldessa exposa que es proposa la inclusió de dos punts d’urgència no previstos inicialment, 
inclusió que ve motivada perquè s’ha rebut un escrit del Consell Comarcal de les Garrigues, i un escrit de la 
Federació de Municipis de Catalunya amb posterioritat a la convocatòria de la sessió plenària d’avui, 
demanant, respectivament, l’adopció d’un acord de Ple per a l’aprovació del Conveni de col·laboració entre el 
Consell Comarcal de les Garrigues i l’Ajuntament de la Granadella, any 2024, en matèria de polítiques de 
joventut vinculat al contracte programa 2022-2025; i de la Moció per a reclamar la suspensió de les regles 
fiscals per a l’any 2024, l’aprovació dels quals es considera convenient sotmetre a la consideració de les 
regidores en aquesta sessió plenària. Per això, atès el que preveuen els articles 521 del RDL. 781/1986, de 18 
d’abril, i 83 i 91 del RD. 2568/1986, de 28 de novembre, l’alcaldessa sotmet a la consideració de la Corporació 
la declaració d’urgència per al tractament d’assumptes que no figuren inclosos en l’ordre del dia d’aquesta 
sessió.  
 
S’aprova per unanimitat de les assistents, que son sis de les set regidores que componen el nombre legal de les 
membres de la Corporació declarar urgent i tractar en aquesta sessió els següents punts de l’ordre del dia: 
 
XI. APROVACIÓ CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE EL CONSELL COMARCAL DE LES GARRIGUES I 
L’AJUNTAMENT DE LA GRANADELLA, ANY 2024, EN MATÈRIA DE POLÍTIQUES DE JOVENTUT VINCULAT AL 
CONTRACTE PROGRAMA 2022-2025 
La secretària, a petició de l'alcaldia, dona lectura i explica la proposta presentada.  
 
Vist el Conveni de col·laboració entre el Consell Comarcal de les Garrigues i l’Ajuntament de la Granadella, any 
2024, en matèria de polítiques de joventut vinculat al contracte programa 2022-2025. 
Es proposa al Ple l’adopció del següent acord:  
Primer.- Aprovar el Conveni de col·laboració entre el Consell Comarcal de les Garrigues i l’Ajuntament de la 
Granadella, any 2024, en matèria de polítiques de joventut vinculat al contracte programa 2022-2025. 
Segon.- Facultar l’alcaldessa per a la signatura de tots els documents que siguin necessaris per a l’efectivitat de 
l’acord adoptat. 
Tercer.- Remetre certificat de l’acord al Consell Comarcal de les Garrigues per a comunicar l’aprovació del 
present acord. 
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No es produeix debat d’aquest punt de l’ordre del dia. 
 

• Aquest acord és aprovat per unanimitat de les assistents que son sis de les set regidores que componen 
el nombre legal de les membres de la Corporació. 
 
XII.- APROVACIÓ MOCIÓ PER A RECLAMAR LA SUSPENSIÓ DE LES REGLES FISCALS PER A L’ANY 2024  
La senyora alcaldessa exposa que aquesta Moció s’ha enviat des de la Federació de Municipis de Catalunya i 
seguidament dona lectura i explica la proposta presentada.  
 
La secretària demana intervenir per afegir que al pressupost sempre ha d’haver-hi un equilibri entre ingressos i 
depeses, es pot aprovar un pressupost amb més ingressos que despeses però mai un pressupost amb més 
despeses que ingressos. A partir de l’any 2020 es van suspendre les regles fiscals, motivat per la pandèmia, 
suspensió que s’ha anat prorrogant, però per a l’any 2024 es diu que ja no hi haurà més pròrrogues i es 
tornaran a aplicar les regles fiscals. Caldrà que hi hagi equilibri entre els capítols 1 a 7 d’ingressos i els capítols 1 
a 7 de despeses, però segurament que també hi haurà l’obligació de no gastar, encara que es tinguin els diners, 
per sobre del percentatge que estableixi el Govern. Durant la suspensió de les regles fiscals es podien gastar 
anualment tots els ingressos obtinguts, podent utilitzar també el romanent líquid de tresoreria per a despeses 
generals. Les regles fiscals, abans de la seva suspensió, s’havien de complir i el seu incompliment podia donar 
lloc a l’aprovació d’un pla econòmic financer o un pla de sanejament. A hores d’ara, es desconeixen els 
requisits d’aplicació de les regles fiscals per a l’any 2024, i no se sap com s’haurà d’aprovar el pressupost de 
2024. En principi, caldrà aprovar-lo amb equilibri pressupostari, ara be, els problemes es poden produir al fer la 
liquidació del pressupost.   
La senyora Irina Vilalta pregunta si la suspensió de les regles fiscals també te a veure amb les modificacions de 
crèdit. 
La secretària demana intervenir per a respondre que a les modificacions de crèdit també s’apliquen les regles 
fiscals. 
La senyora Cristina Simó pregunta si amb les regles fiscals es podria haver aprovat l’expedient de modificació 
de crèdit.  
La secretària demana intervenir per a respondre que el romanent líquid de tresoreria, amb les regles fiscals 
anteriors, no era de lliure disposició, i per molts diners que un Ajuntament tingués, tampoc es podien gastar 
per sobre d’un límit, però es desconeix com s’aplicaran les regles fiscals l’any 2024.   
La senyora Judit Flix exposa que aleshores la Federació de Municipis de Catalunya demana als ajuntaments que 
es recolzi la Moció, la Federació és partidària de demanar-ho, altra cosa que el Govern de l’Estat faci cas. 
La senyora Irina Vilalta pregunta que si l’Estat diu que s’han d’aplicar, s’hauran d’aplicar. 
La secretària demana intervenir per a respondre que és així.   
La senyora Maria Carme Guiu exposa que l’únic que fem és sumar-nos als ajuntaments per a demanar aquesta 
suspensió.        
La senyora alcaldessa afegeix que a l’aplicar la regla de la despesa l’Estat Espanyol te els diners que els sobren a 
tots els ajuntaments com a romanent seu. L’Estat Espanyol és deficitari i com te molts deutes no vol que tu et 
gastis els diners que et sobren, els vol tenir de romanent per si els necessita.          

 
El passat 22 de novembre de 2023, la recent vicepresidenta quarta i ministra d’Hisenda i Funció Pública, María 
Jesús Montero, va informar el Consell de Ministres sobre l'Ordre Ministerial per a l'elaboració dels 
pressupostos generals de l'Estat per al 2024. L’Ordre Ministerial és el primer pas per a l’elaboració del 
pressupost de l’Estat del pròxim any. L’objectiu d’aquest, segons va avançar la ministra, és avançar en la 
modernització, la competitivitat i l’autonomia estratègica de l’economia espanyola, impulsant un creixement 
que sigui sostenible, just i inclusiu.  
En aquest anunci, la ministra també va fer referència a la persistent inestabilitat geopolítica derivada de la 
guerra d'Ucraïna i el conflicte a l'Orient Pròxim. Davant de situacions excepcionals similars a les indicades, el 
ministeri d’hisenda, de forma encertada, va proposar la suspensió de les regles fiscals en els anys 2023, 2022 i 
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2021. Aquesta mesura va permetre als ajuntaments utilitzar els seus romanents de tresoreria, calculats el 2020 
sobre els 15.000 milions d'euros, per contribuir a la recuperació econòmica i social del país.  
Des de fa anys, l'administració local reclamem un finançament just, ja que l’actual és del tot insuficient per 
afrontar el cost dels serveis que ofereix a la ciutadania. A això cal sumar que sovint hem d'assumir 
competències delegades per altres administracions sense l'acompanyament financer que estableixen les 
diferents normatives estatals i autonòmiques, així com la creació de nous serveis o l’aplicació de noves normes 
que obliguen  a la contractació de més personal. 
Aquesta situació de debilitat financera es va veure intensificada per l'inici de la pandèmia i les seves 
conseqüències, a les quals posteriorment es va sumar la guerra d'Ucraïna. Els ajuntaments i altres organismes 
locals vam mobilitzar tots els nostres esforços i recursos, com la resta de les administracions autonòmiques i 
estatals i en col·laboració amb aquestes, per oferir l'ajuda que en aquells moments necessitaven els ciutadans. 
En aquests difícils anys, la suspensió de les regles fiscals ha donat als ajuntaments una bomba d'oxigen per 
continuar col·laborant amb l'estat i les autonomies en l'adopció de mesures per mitigar l'impacte de les crisis i 
la recuperació que estem observant de l'economia. 
Davant de la situació de tensió econòmica que enfronta l'administració local, la pròrroga de la suspensió de les 
regles fiscals per a l'any 2024 proporcionaria als ajuntaments la certesa necessària per a la planificació 
pressupostària. Sense una nova aprovació, la suspensió decaurà el 31 de desembre de 2023. 
La sol·licitud de pròrroga de la suspensió de les regles fiscals per a l'any 2024 està alineada amb l'actual debat a 
Europa sobre les condicions d'un nou marc de governança econòmica. Aquest nou marc, que busca reduir el 
deute públic de manera gradual i realista, alhora que impulsa un creixement sostenible i inclusiu, 
probablement s’implementarà el 2025. Donada aquesta perspectiva, és pertinent l'aprovació de la pròrroga per 
assegurar així una transició fluïda abans de l'aplicació del nou marc de governança econòmica. 
La incertesa actual sobre la continuació d'aquesta mesura per a l'any 2024 genera preocupació entre els 
municipis que estan elaborant els pressupostos locals pel pròxim exercici i que han d’incloure necessàriament 
accions per afrontar el canvi climàtic i les seves derivades, així com inversions per reduir la despesa energètica i 
cercar solucions més sostenibles.  
És per a tot això, que l’Ajuntament de la Granadella, proposa l’aprovació de la present moció, amb els següents 
ACORDS: 
Primer.- Instar el Govern de l’Estat, el Congrés dels Diputats i el Senat a prorrogar la suspensió de les regles 
fiscals per l’any 2024.  
Segon.- Que aquest acord de pròrroga de la suspensió fiscal per l’any 2024 s’aprovi abans del 31 de desembre 
de 2023, quan decau l’anterior suspensió. 
Tercer.- Instar el Govern de l’Estat a una revisió de la Llei d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, 
que flexibilitzi el seu impacte en els ens locals perquè aquests disposin de major autonomia.  
Quart.- Comunicar els presents acords al Govern de l’Estat, al Govern de la Generalitat, als grups polítics del 
Parlament de Catalunya, del Congrés de Diputats i del Senat i a la Federació de Municipis de Catalunya. 
 
La senyora alcaldessa exposa que això també va en el sentit del poc pressupost que tenen els ajuntaments. Al 
Consell Comarcal de les Garrigues es va aprovar una moció en el sentit de demanar més disponibilitat 
pressupostària per als ajuntaments perquè han de respondre, moltes vegades, davant de situacions que es 
produeixen al municipi, i no tenim prou diners. 
La senyora Atzara Bellatrix Noguera manifesta que aquest tema, si es tracta de manera general per a tots els 
ajuntaments segurament hi votaria a favor, perquè entenc que hi ha ajuntaments que no tenen un pressupost 
com el de la Granadella, de més de 2 milions d’euros anuals, que és més que suficient per a fer inversions i 
donar ajuts, a més, ha tingut uns ingressos extres de prop de 4 milions d’euros, que les persones que estan avui 
a l’Ajuntament segurament poden actuar amb molta responsabilitat, però l’Ajuntament va canviant i el fet que 
no hi hagi la regla de la despesa, a mi, com a veïna, em causa inseguretat en front a que un ajuntament, en un 
moment determinat, pugui decidir gastar mig milió d’euros amb una inversió, per contra de gastar-los en un 
pla futur. Ja que no existeix cap òrgan de fiscalització ni del Ple, ni del veïnat, per a decidir com s’inverteixen 
aquests diners. Jo, per al cas de la Granadella, i no ho dic per l’Ajuntament que hi ha ara, sinó per a futurs, 
m’estimo més que hi hagi una regla de la despesa. Per al cas de la resta de pobles, pobles petits de les 
Garrigues, que per a comprar dues botelles d’oli tenen problemes perquè no poden modificar ni un cèntim del 
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pressupost i estan lligadíssims, és cert, això passa, existeix, però hi ha altres casos, com el de la Granadella. Jo 
m’abstindré, per a no votar-la en contra, per aquest motiu, perquè s’ha de ser molt responsable amb els diners 
i auditar els diners públics del veïns i veïnes. Si en un moment determinat s’aprova fer inversions 
financerament sostenibles i es pot acreditar que tenim superàvit, perquè el tenim, i s’hi volen incloure, em 
semblarà molt be. Amb línia del que es deia a la Moció de la transició energètica, la Granadella s’ha posat molt 
les piles els darrers anys i està treballant actualment, desenvolupant tots els projectes previstos que hi havia i 
que s‘estan executant i que s’executaran, i segurament més que l’actual Ajuntament en proposarà. La 
Granadella també està molt més desenvolupada, per tant, el contingut de la Moció per al poble de la 
Granadella a mi no m’encaixa. 
La senyora Judit Flix exposa que jo hi votaré a favor però justament entenent el que diu la regidora, ja que cada 
poble te les seves peculiaritats, però entenc que hi ha ajuntaments que deuen tenir pressupostos ajustadíssims 
i altres que, per circumstàncies, com la Granadella son més o menys favorables. La Moció la presenta la 
Federació de Municipis de Catalunya i, per solidaritat, també entenc la realitat de molts municipis, i la votaré a 
favor en aquest sentit, no en el cas de la Granadella que entenc que amb els diners s’ha de ser curós i 
responsable, ens hem d’auto-fiscalitzar. 
La senyora Atzara Bellatrix Noguera manifesta que a la Granadella a l’any 2019 això va passar: l’any 2018-2019 
l’Ajuntament de la Granadella va tenir uns ingressos que no estaven previstos, de 130.000 euros, i se’ls va 
gastar, i a l’any 2019 es va encetar un pla econòmic financer, precisament perquè va haver-hi un Ajuntament 
que va decidir gastar tot allò que tenia de més, que per sort només eren 130.000 euros i si haguessin estat els 4 
milions? També se’ls hagués pogut gastar. Per tant, havent passat aquest punt i amb un Ajuntament que cada 4 
anys canvia, sense saber responsablement qui hi haurà, si hi pot haver regla de la despesa, com a veïna, em 
sento més còmoda, perquè a la Granadella hi ha uns ingressos extra importants que el que han de fer és 
assegurar el futur de molts anys, no de 4-6 o 8 anys. Estem parlant d’uns ingressos que s’haurien percebut amb 
30 o 40 anys, s’han cobrat de cop i també es poden gastar de cop de la manera que estem ara i com a veïna em 
genera inseguretat.   
La senyora Irina Vilalta manifesta que no trobo coherent votar una Moció explicada en 10 minuts, que només 
hem pogut llegir, no hem pogut consultar, ni parlar, ni madurar la idea. 
La senyora Judit Flix pregunta si acostuma a passar incloure punts per urgència. 
La secretària demana intervenir per a respondre que passa alguna vegada, i que només pot passar quan se 
celebra un Ple ordinari, no un Ple extraordinari. Primer s’ha de votar la seva inclusió i després l’aprovació o 
denegació del punt.  
La senyora Atzara Bellatrix Noguera manifesta que potser una solució per aquests casos seria que, uns dies 
abans, si se sap, l’alcaldessa podria dir a les regidores que hi ha un assumpte que es vol incloure per urgència 
per si es vol anticipar informació. A mi em sembla be que es puguin incloure punts per urgència perquè hi ha 
vegades que és molt necessari, perquè la Moció és una Moció i prou, però el Conveni del Consell Comarcal de 
les Garrigues si no el pots incloure pots perdre diners en matèria de joventut.  
La senyora alcaldessa exposa que hi ha ocasions que es donen aquests circumstancies. 
 

• Aquest acord és aprovat per majoria simple del nombre legal de membres de la Corporació, amb tres vots a 
favor: Sra. Elena Llauradó Pomar, Sra. Judit Flix Guiu, Sra. Maria Carme Guiu Arbonés, i tres abstencions: Sra. 
Irina Vilalta Martí, Sra. Cristina Simó Cervelló, Sra. Atzara Bellatrix Noguera Baldomà.  
 
XIII.- PRECS I PREGUNTES 
La senyora Cristina Simó manifesta que el darrer dia ens vau donar el de les auditories i no ens n’hem oblidat, 
ho estem treballant. 
La senyora Irina Vilalta pregunta si la persona que està contractada com agutzil ha complert els dos mesos de 
contracte. També pregunta si s’ha demanat algun programa de garantia a juvenil per a aquest lloc de treball? 
La senyora alcaldessa respon que se li va allargar el contracte, i es va fer una pròrroga, crec que fins al mes de 
febrer de 2024, ja que tenim una urgència. 
La senyora Atzara Bellatrix Noguera manifesta que el tema de la garantia juvenil es va provar l’any passat i va 
ser un desastre perquè les titulacions que tenen, quan es fa el perfil s’ha de posar algú que hagi estudiat i per 
agutzil el perfil laboral amb el perfil d’estudis és molt difícil de quadrar, i et deneguen l’ajut, és molt difícil. 
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La senyora Judit Flix exposa que jo he anat preguntant, i mirant, i explicant per si hi ha alguna persona 
interessada. 
La senyora Irina Vilalta pregunta si l’Ajuntament encara està en el procés d’estabilització. 
La secretària demana intervenir per a respondre que sí, que s’ha de resoldre, com a màxim, el 31 de desembre 
de 2024. 
La senyora Atzara Bellatrix Noguera manifesta que respecte a la Moció que es va aprovar per a buscar una 
mena de servei per als infants menors de 3 anys si ens podem trobar alguna vegada per a explicar el que s’ha 
fet  
La senyora alcaldessa exposa que a la reunió que tindrem després del Ple en parlarem.         
 
I no havent-hi més assumptes a tractar l’alcaldessa aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta 
acta. 


